
با تصویب مجلس

مالیات بر املاک لوکس در سال ۱۴۰۴ 
تعیین شد

نمایندگان مجلــس مالیات بر املاک لوکس برای ســال ۱۴۰۴ را تعیین کردند. به 
گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه نوبت شب روز یکشنبه 
۱۱ آذر ۱۴۰۳ صحن مجلــس، در جریان رسیدگی به بخش درآمدی لایحه بودجه 
۱۴۰۴ کل کشــور، با تصویب بند ح تبصره ۱ این لایحه به شرح زیر موافقت کردند: 
»ح- زمین های فاقد اعیانی دارای کاربری مسکونی واحدهای مسکونی که ارزش هر 
یک از آنها بیش از سیصد میلیارد ریال ۳۰۰،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال باشد و زمین های 
فاقد اعیانی دارای کاربری اداری و تجاری و باغ ویلاها که ارزش اسمی هر یک از آنها 
بیش از پانصد میلیارد )۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰( ریال باشــد، مازاد بر این مبلغ مشمول 
مالیات به میزان دو در هزار می شوند. این مالیات بر عهده شخصی است که در ابتدای 
سال ۱۴۰۴ مالک املاک فوق بوده است. واحدهای مسکونی در حال ساخت که دارای 
پروانه ســاخت می باشــند و گواهی پایان کار و انشعابات ندارند، مشمول این مالیات 
نمی باشند. واحدهای مسکونی غیرمجاز تا زمان دریافت پروانه ساخت یا اجرای حکم 
کمیسیون های مواد )۹۹( و )۱۰۰( قانون شــهرداری مصوب ۱۱/ ۴/ ۱۳۳۴ حســب 
مورد مشمول جریمه ای معادل دو برابر مالیات واحدهای مسکونی مجاز موضوع این 

بند می باشند.«

پیرو قراردادی صورت می گیرد

توسعه نیروگاه های حرارتی خورشیدی
برای اولین بار قرارداد پژوهشی مهم میان پژوهشگاه نیرو و سازمان توسعه و نوسازی 
معــادن و صنایع معــدنی ایران )ایمیــدرو(، در زمینه توســعه نیروگاه های حرارتی 
خورشیدی منعقد شــد.به گزارش ایســنا، این همکاری پژوهشی برای بهره برداری 
بهینــه از منابع انرژی تجدیدپذیر و بسترســازی برای ثروت افــزایی ملی، به همت 
رئیس پژوهشــگاه نیرو، میان دو نهاد پیشتاز در فناوری و دانش فنی؛ پژوهشگاه نیرو 
)پژوهشکده انرژی و محیط زیست( و ایمیدرو مبادله شد.به نقل از پژوهشگاه نیرو، با 
توجه به توســعه روزافزون انرژی های تجدیدپذیر و اولویت کشور برای امکان سنجی 
استفاده از نیروگاه های تجدیدپذیر، این قرارداد همکاری با هدف توسعه نیروگاه های 
حرارتی خورشیدی و در راستای امکان سنجی انجام پژوهشی با موضوع »ایجاد نیروگاه 
حرارتی خورشیدی برای ساخت گاه مناسب از نظر زیر ساخت لازم و بررسی پتانسیل 
هیبرید کردن فناوری از منظر فنی و اقتصادی«، میان طرفین مبادله شد. پژوهشگاه 
نیرو به عنوان مجموعه فناورانه، آموزشی و پژوهشی وزارت نیرو فعالیت دارد و ایمیدرو 
به عنوان پیشــتاز در حوزه اکتشاف، استخراج و فرآوری صنایع معدنی در غرب آسیا 

و آسیای مرکزی است.

 رشــد صادرات کره جنوبی با کاهش تقاضای ایالات  متحده، به پایین ترین حد 
۱۴ ماهه کاهش یافت. به گزارش ایســنا، آمارهای تجاری نشــان داد که رشد 
صــادرات کره جنوبی در مــاه نوامبر برای چهارمین ماه متوالی کند شــد و به 
ضعیف ترین ســطح در ۱۴ ماه گذشــته رسید، زیرا صادرات به ایالات متحده و 
چین با توجــه به عدم قطعیت تعرفه کاهش یافت. صــادرات چهارمین اقتصاد 
بــزرگ آسیا پــس از افزایش ۴.۶ درصدی در ماه اکتبــر، ۱.۴ درصد در نوامبر 
نســبت به ســال گذشــته افزایش یافت و به ۵۶.۳۵ میلیــارد دلار رسید. این 
چهاردهمیــن ماه متــوالی بود که صادرات از نظر ســالانه افزایــش یافت، اما 
پایین ترین نرخ بــرای این مسیر بود، همچنین پیش بینی میانگین رشــد ۲.۸ 
درصدی را که در نظرســنجی رویترز از اقتصاددانان مطرح شــده بود، از دست 
داد. ماه گذشته، دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب ایالات متحده، متعهد شد 
که تعرفــه ۲۵ درصدی بر واردات از کانادا و مکزیک و ۱۰ درصد تعرفه اضافی 
بر چین، بزرگترین شــریک تجاری کره جنوبی اعمــال کند، که انتظار می رود 
شــرکت های کره جنوبی را نیز تحت تأثیر قــرار دهد. صادرات به ایالات متحده 

۵.۱ درصــد کاهــش یافت که اولیــن کاهش از جولای ۲۰۲۳ اســت، در 
۰.۶ درصد  حالی که صادرات به چین پس از هشــت مــاه افزایش متوالی 
کاهــش یافت. صادرات به اتحادیه اروپا ۰.۹ درصــد افزایش یافت. فروش 
۳۰.۸ درصد افزایــش یافت که ضعیف ترین رشــد در ۱۱  نیمــه هادی ها 
ماه گذشــته بود و فروش خودرو ۱۳.۶ درصد کاهــش یافت که بزرگترین 
کاهــش از ژوئن ۲۰۲۰ بــود. آن دوک گئون، وزیر بــازرگانی کره جنوبی 
این کشــور اعلام کرد که دولت با بخــش خصوصی همکاری خواهد کرد و 
از تمــام منابع موجود برای صادرات حتی یک دلار بیشــتر تا پایان ســال 
۲.۴ درصد کاهش  اســتفاده خواهد کرد. رویترز گزارش کرد کــه واردات 
یافت و به ۵۰.۷۴ میلیارد دلار رسید که در مقایســه با رشد ۱.۷ درصدی 
۰.۴ درصدی مــورد انتظار اقتصاددانان بــود و این اولین  در ماه قبــل و 
کاهــش در پنج ماه گذشــته بود. این کشــور در ماه نوامبــر مازاد تجاری 
۳.۱۵ میلیارد  ۵.۶۱ میلیارد دلاری داشــت که بیشــتر از مازاد تجــاری 

بود. اکتبر  ماه  در  دلاری 

سرپرســت دفتر امور طیور وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرد

حداکثر قیمت مرغ گرم ۹۰ هزار 
تومان

سرپرســت دفتر امور طیور وزارت جهاد کشــاورزی با تاکید بر اینکه حداکثر 
قیمــت مرغ گرم ۹۰ هزار تومان اســت، اظهار کرد: میانگین میزان مورد نیاز 
داخلی کشــور به این محصول ۱۴۰ میلیون تن در ماه است. به گزارش ایسنا، 
چندی پیش قیمت مرغ ســر به فلک کشیده بود و کیلویی بیش از ۱۰۰ هزار 
تومــان نیز به فروش می رسید، اما به گفته سرپرســت دفتر امور طیور وزارت 
جهاد کشــاورزی، بر اساس پیش بینی های انجام شده برای تولید مرغ گرم تا 
پایان ســال و با توجه به شرایط بازار حداکثر قیمت برای عرضه این محصول 
به قیمت کیلویی ۹۰ هزار تومان اســت. صداقت فرد افزود: با توجه به مناسب 
بودن شــرایط تولید علاوه بر تامیــن بازار داخل صادرات ایــن محصول نیز 

از سر گرفته شده است. مجددا 

وی بــا بیان اینکــه آخرین آمار تولید آبان ماه ۱۵۴ میلیون تن بوده اســت، 
ادامــه داد: بــه  صورت میانگین نیاز کشــور ۱۴۰ میلیون تن در ماه اســت. 
مکاتبات صادرات از هفته گذشــته آغاز شــده و حداقــل میزان صادرات نیز 

۱۵۰۰ تن پیش بینی شده است.
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رئیس جمهور در پیامی فرارسیدن ســالروز تاسیس دولت امارات عربی متحده را به رئیس دولت و مردم این کشــور تبریک گفت.به گزارش خبرگزاری مهر، مسعود 
پزشــکیان در پیامی به »شیخ محمد بن زائد آل نهیان« رئیس دولت امارات عربی متحده و حاکم ابوظبی، ضمن تبریک فرارسیدن ســالروز تأسیس این کشور اظهار 
داشت: امیدوارم با همکاری یکدیگر، بیش از پیش شاهد توسعه و پیشرفت روابط دو کشور جمهوری اسلامی ایران و امارات عربی متحده، در تمامی زمینه های سیاسی، 

اقتصادی و فرهنگی باشیم.

www.sobh-eqtesad.ir

پیام تبریک پزشکیان به رئیس دولت امارات عربی 
متحده

info@sobh-eqtesad.ir

دلار جهانی طلا را به زمین زد!

قیمت طلا امروز دوشنبه )دوم دسامبر( با تقویت دلار کاهش یافت، در حالی 
که فعالان بازار منتظر اطلاعات کلیدی اقتصادی ایالات  متحده برای سرنخ هایی 
در مورد چشم انداز سیاست پولی فدرال رزرو بودند. به گزارش ایسنا، هر اونس 
طلا با ۰.۷ درصد کاهش به ۲۶۳۳ دلار و ۸۶ سنت رسید. قیمت طلای آمریکا 
با ۰.۹ درصد کاهش به ۲۶۵۶ دلار و ۴۰ سنت رسید. شاخص دلار آمریکا ۰.۴ 
درصد افزایش یافت و شمش را برای سایر دارندگان ارز گران تر کرد. داده های 
کلیدی ایالات متحده که قرار اســت در این هفته ارائه شود، شامل فرصت های 
شــغلی ایالات متحده، گزارش ملی اشتغال آمریکا و گزارش حقوق و دستمزد 
اســت. بر اســاس ابزار FedWatch گروه CME، بازارها در حال حاضر ۶۵.۲ 
درصد احتمال کاهش ۲۵ واحدی توســط فدرال رزرو در ماه دسامبر را دارند 
شمش در نوامبر بیش از ۳ درصد کاهش یافت و بدترین عملکرد ماهانه خود 
را از سپتامبر ۲۰۲۳ به ثبت رســاند، زیرا معامله گران انتظار دارند چشم انداز 
تعرفه هــای بالاتر در دولت ترامپ نرخ های بهره را برای مدت طولانی تری بالا 
نگه دارد رویترز گزارش کرد که داده های هفته گذشــته نشان داد که به نظر 
می رسد پیشرفت در کاهش تورم ایالات متحده در ماه های گذشته متوقف شده 
است و نشان می دهد که فدرال رزرو ممکن است با احتیاط کاهش های بیشتر 
را ادامــه دهد. طلا به عنوان محافظ در برابر تورم در نظر گرفته می شــود، اما 
نرخ های بالاتر جذابیت نگهداری دارایی بدون بازده را کاهش می دهد. در بازار 
سایر فلزات ارزشــمند، نقره با ۰.۷ درصد کاهش به ۳۰.۴۰ دلار در هر اونس 
رسید، پلاتین با ۰.۴ درصد کاهش به ۹۴۲ دلار و ۲۵ سنت رسید و پالادیوم 

۰.۸ درصد کاهش یافت و به ۹۷۱ دلار و ۲۱ سنت رسید.

شگفتی آفرینی شرکت 
خودروسازی برقی چینی در 

جشن تولد ۱۰ سالگی

شــرکت چینی خودروهای برقی نیو در ماه نوامبر ۲۰ هزار و ۵۷۵ دســتگاه 
خودرو تحویل داد که نســبت به ماه مشابه سال گذشته ۲۸.۹ درصد افزایش 
داشت. به گزارش ایســنا، از مجموع این خودروها، ۱۵ هزار و ۴۹۳ خودرو از 
خط تولید خودروهای برقی پریمیوم این شــرکت بودند، در حالی که ۵۰۸۲ 
خودرو از برند Onvo آن تولید شــده بودند. این شرکت اعلام کرد که در ۳۰ 
نوامبر ۲۰۲۴، مجموع تحویل ها به ۶۴۰ هزار و ۴۲۶ دستگاه رسید و افزود که 
دهمین سالگرد خود را در ۲۵ نوامبر جشن گرفت و تعهد خود را به نوآوری و 
رشد پایدار در بازار خودروهای الکتریکی هوشمند نشان داد. شرکت نیو که در 
فهرست ایالات متحده، هنگ کنگ و سنگاپور قرار دارد، زیان ۵.۱ میلیارد یوان 
)۹۴۳ میلیون دلار ســنگاپور( را برای سه ماه منتهی به ۳۰ سپتامبر گزارش 
کرد که نسبت به ۴.۶ میلیارد یوان در مدت مشابه سال گذشته افزایش داشت. 
بیزینس گزارش کرد که درآمد سه ماهه سوم با کاهش ۲.۱ درصدی به ۱۸.۷ 
میلیارد یوان از ۱۹.۱ میلیارد یوان در ســال گذشته کاهش یافت، زیرا فروش 
خودرو از ۱۷.۴ میلیارد یوان در مدت مشابه سال گذشته با ۴.۱ درصد کاهش 
به ۱۶.۷ میلیارد یوان رسید. شــرکت نیو یک شــرکت پیشرو در بازار جهانی 

خودروهای الکتریکی هوشمند است.

گزیده خبر نشست مشــترک مجلس و قوه قضائیه

قالیباف: با فیلترینگ به روش فعلی مخالفم

ناترازی برق از سال ۱۳۹۲ 
شدت گرفت

جلوگیری از انتشار غبارگیر کوره های 
صنایع فولادی با محصول ایرانی

مدیرعامل شــرکت نیروگاه سیکل ترکیبی پرند مپنا گفت: ظرفیت نامی نیروگاه های کشــور به ۹۲ 
هزار و ۳۵۱ مگاوات رسیده اســت و باید گفت که روند ناترازی در کشور از سال ۱۳۹۲ شدت گرفته 
به طوری که در ســال ۱۴۰۲ پیک بار ۱۲۴۰۰ مگاوات بوده اســت و پیش بینی می شود در سال های 
آتی میزان ناترازی افزایش یابد. به گزارش ایســنا، میثم نصر با بیان اینکه با بیان اینکه در ۱۶ مرداد 
ماه رقم ناترازی به ۱۶ هزار مگاوات رسید، گفت: این میزان ناترازی به دلیل وجود اشــکال در عرضه 
و هم تقاضا اســت، در سمت عرضه توسعه و ســرمایه گذاری ناکافی بوده و در سمت تقاضا نیز بهینه 

سازی مصرف معطل مانده است. .....

توافقنامه تجارت آزاد با ایران در مجالس ۴ 
کشور اوراسیا تصویب شد

آب آشامیدنی در ترکیه بیش از ۱۰۰ 
درصد گران شد

در گفت وگو با کارشناس انرژی تشریح شد

اقدامات مثبت و هدفمند دولت در اصلاح یارانه 
سوخت هواپیما به نفع عموم مردم
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آمریــکا، فتیله اقتصاد چهارمین اقتصاد بزرگ آسیا را پایین کشید
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گزیده خبر

دستور معاون اول رئیس جمهور 
درباره درآمدهای حاصل از 

مولدسازی

معاون اول رئیس جمهور گفت: عملکرد هیات مولدسازی و وزارتخانه ها و دستگاه های 
دولتی در زمینه مولدســازی، به دقت مورد ارزیابی قرار گرفته و با تجربیات به دست 
آمده، راهکارهای تســریع در این حوزه تدبیر می شــود.به گزارش ایســنا، در  سی و 
نهمین جلسه هیات عالی مولدسازی که در دفتر معاون اول رئیس جمهور و با حضور 
اعضای هیات عالی مولدسازی برگزار شد، درباره املاک مازاد سازمان برنامه و بودجه 
و وزارتخانه های »کشــور، امور اقتصادی و دارایی، راه و شهرسازی، دادگستری، علوم، 
تحقیقات و فنــاوری و وزارت آموزش و پرورش « تصمیم گیری شــد.این املاک در 
استان های آذربایجان غربی و شرقی، قم، مرکزی، کرمانشاه، گلستان، اردبیل، تهران، 
اصفهان، بوشهر، کردستان، خوزستان، سمنان، خراسان رضوی، البرز و ایلام، به عنوان 
املاک مازاد شــناخته شــده بودند که با فروش و یا تهاتر آنها، مولدسازی صورت می 
گیرد.محمدرضا عارف در این جلسه دستور داد که دبیرخانه، گزارش دقیق و جامعی 
درباره میزان درآمدهای حاصله از مولدسازی و نقاط قوت و ضعف آن آماده کند تا با 
ارزیابی نتایج جلســات برگزار شده، راهکارهای تسریع و افزایش دقت و ارزش افزایی 
در این حوزه بررسی شــود.معاون اول رئیس جمهور همچنین گفت: باید تلاش شود 
تا با معرفی ســازوکارهای تشویقی، وزارتخانه ها و دستگاه های دولتی، رغبت بیشتری 
برای مولدســازی املاک مازاد خود داشته باشند.عارف همچنین در این جلسه، بعد از 
معــرفی املاک مازاد وزارت علوم، تحقیقات و فناوری برای تامین مالی ســاخت و یا 
تکمیل خوابگاه های دانشجویی متاهلی گفت: هیات عالی مولدسازی در زمینه ساخت 
و تکمیل خوابگاه ها و خصوصا خوابگاه های دانشجویان متاهل نهایت همکاری را دارد

همتی: امسال آخرین سال 
بنگاه داری بانک هاست

وزیر اقتصاد با اعلام اینکه امسال آخرین 
ســال بنــگاه داری بانک هاســت، گفت: 
بنگاه های بانکی همــه در یک هلدینگ 
تجمیع و در بورس فروخته خواهد شد.به 
گزارش ایسنا،  عبدالناصر همتی، وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی در برنامه گفت وگوی 
ویژه خبری شــبکه دو سیما خاطرنشان 
کــرد: این اطمینــان را به فعــالان بازار 
سرمایه می دهیم که از بورس حمایت خواهیم کرد، کما اینکه در روزهای گذشته بازار 
ســرمایه ۱۶ درصد رشد داشته است.وزیر امور اقتصادی و دارایی در بخش دیگری از 
سخنان خود گفت: یکی از اقدامات مهمی که در وزارت اقتصاد آغاز کرده ایم، تأمین 
مالی در زنجیره تولید به پشتوانه اسناد اعتباری در بورس  کالا بوده است.وی افزود: با 
استفاده از اسنادی مانند "اوراق گام"، "ال.سی داخلی" و "برات الکترونیکی" در بورس 
کالا، تامین مالی زنجیره تولید محقق می شود.همتی در ادامه گفت: به تدریج فعالان 
اقتصادی و ســرمایه گذاران خواهند دید که با اســتفاده از این اسناد اعتباری، زمینه 
های خوبی برای تامین مالی آن ها و رشــد تولید فراهم شــده است.** اگر ایران به 
FATF بپیوندد، آمریــکا نمی تواند راحت تر ایران را تحت تاثیر قرار دهدوی در بخش 
دیگر اظهارات خود با اشاره به موضوع FATF عنوان داشت: ایران به تنهایی تحریم ها 
را دور نمی زند و کشــورهایی در این مسیر به ایران کمک کرده و نقل و انتقال پولی 
و کالایی برای ایران انجام می دهند؛ همه در لیســت سفید FATF قرار دارند؛ بنابراین 
این ادعا درست نیست که اگر ایران به FATF بپیوندد، آمریکا راحت تر می تواند ایران 
را تحــت تاثیر قرار دهد.** حتی با پذیرش پالرمو و CFT هم مشــخص نیســت از 
فهرســت سیاه FATF خارج شــویموزیر اقتصاد ادامه داد: حتی اگر دو لایحه پالرمو 
و CFT را بپذیرد مشــخص نیســت که آیا اجازه خروج کامل ایران از لیست سیاه را 
بدهند.همتی با اشــاره به اینکه درآمد نفتی ایران ۳۵ میلیارد دلار است در حالی در 
سالی مانند ۱۳۹۰ درآمد نفتی ۱۰۰ میلیارد دلار بود، گفت: واردات بنزین باعث شده 
کسری بودجه شــدیدتر شود.وزیر اقتصاد تاکید کرد: قبل از اصلاح قیمت های انرژی 
با مردم صحبــت می کنیم، کسی که زیاد مصرف می کند باید هزینه اش را هم بدهد

سفر یک هیأت چینی به تهران

معاون نخســت وزیر چین در رأس هیأتی، روز سه شــنبه - ۱۳ آذر - به تهران سفر 
می کند. به گزارش ایسنا، دیدار با محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور و تبادل 

نظر پیرامون همکاری دو کشور از جمله برنامه های سفر هیات چینی به ایران است.

رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: بدون شک حجاب یک موضوع شرعی و قانونی  است 
و باید قوا و بخش های مختلف و دســتگاه های متفاوت به آن توجه کنند. اگر کسی بخواهد 
از این موضوع دو قطبی ســازی های کاذب درست کند، خیر سیاسی و دینی کشور را نمی 
خواهد.به گزارش ایســنا، محمدباقر قالیباف صبح امروز دوشنبه در نشست مشترک علنی 
و غیررســمی قوه قضائیه با مجلس شــورای اسلامی، با تاکید بر لزوم اصلاح حکمرانی در 
موضوعات مختلف و رفع اشکالات گفت: در جلسه معارفه آقای محسنی اژه ای این نکته را 
مطرح کردم که قوای ســه گانه مکلف به همدلی و همکاری برای هم افزایی و ارزش افزوده 
برای ذی نفع نهایی یعنی مردم هستند.وی افزود: در طول سه سال گذشته هماهنگی بین 
قوه قضاییه و مجلس در اوج همکاری های خود بوده اســت البته کارهای به زمین مانده ای 
هســت که باید به آن پرداخت. رئیس مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: در رابطه با بحث 
حمایت و پشــتیبانی از قوه قضاییه، مجلــس در بودجه، این موضوع را وظیفه خود می داند 
چون نقش قوه قضاییه اجرای عدالت و حضور مســتمر، دقیق، قاطعانه و بسیار موثر است.

قالیباف افزود: من به عنوان یک فردی که قبلا توفیق خدمت در نیروی انتظامی را داشتم و 
به نوعی ضابط قضایی قوه بودم، وقتی با محیط قوه قضاییه ارتباط برقرار می کردم، از قضات 
تا حوزه یعنی همه موضوعات انســانی و منابع انسانی در قوه و هم همه موضوعات کالبدی 
حوزه قوه قضاییه قابل قبول نبود.رئیس مجلس ادامه داد: بنده واقعا از روزی که در مجلس 

حضور پیدا کردم وظیفه خود می دانستم که نسبت به این موضوع اقدام کنم. ما سعی کردیم 
در برنامــه هفتم به این موضوع توجه کنیم و همین جا هــم مجددا قول می دهم که حتما 
بتوانیم برنامه هفتم را با همان روال پیش ببریم که این مشــکلات که در حقیقت مشکلات 
مردم است، حل شود.وی با اشاره به موضوع مولدسازی گفت: با توجه به اینکه دولت کمبود 
بودجه دارد، تمام بســترهای قانونی برای مولدسازی وجود دارد و در برنامه هفتم هم آمده 
اســت و خواهش می کنم به بخش قوه قضائیه با عنایــت ویژه توجه کند.قالیباف ادامه داد: 
اگر از من ســوال کنند بزرگ ترین منبع فساد کجاست؟ می گویم ناکارآمدی در دستگاه ها. 
فســاد از ناکارآمدی ها ایجاد می شود و شــما هر کجا بروید و هر پرونده ای را دنبال کنید، 
می بینید که از ضعف مدیران، ضعف یک رفتار سیستمی، نداشتن یک برنامه دقیق، نداشتن 
یک نقشــه راه و از کارنابلد بودن بودن اســت.نظارت مجلس با نظارت قوه قضاییه متفاوت 
است وی تاکید کرد: نظارت مجلس با نظارت قوه قضاییه کاملا با هم متفاوت است اصلا در 
سیســتم ما نظارت از جنس کنترل نیست ولی در قوه قضاییه جنس نظارت کنترلی است، 
یعنی در هر مرحله می تواند ابلاغ و متوقف کند ولی ما در مجلس نمی توانیم متوقف کنیم.

رئیس مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: با توجه به پرونده های ارجاعی، تحقیق و تفحص 
و اعمال ماده ۲۳۴ به قوه قضاییه از ســوی مجلس، لازم است در کنار این گروه های کاری، 
یک گروه کاری مشــترک وجود داشــته باشــد که رسیدگی خاص به پرونده هایی را که از 

حوزه نظارت مجلس به قوه قضاییه ارســال می شود، دنبال کند تا این پرونده ها را به نقطه 
نهایی برسانیم .شــجاعت را از مدیران گرفتیم قالیباف تاکید کرد: یک بخشی از موضوعات 
اقتصادی ما بحث مربوط به امنیت ســرمایه است. یک بخشی از موضوعات اقتصادی ما هم 
مدیران ما هســتند. ما شــجاعت را از مدیران گرفتیم، ما در عین اینکه با متخلف و مجرم 
محکــم و البته عادلانه باید برخــورد کنیم، از آن طرف هم باید واقعا از مدیرانی که امین و 
قوی هســتند، یک چتر حمایتی روی آنان داشــته باشیم تا بتوانند کارشان را انجام دهند.

گاهی مبارزه با فســاد را سیاسی می کنیم رییس مجلس شورای اسلامی گفت: مجلس در 
حوزه مبارزه با فســاد قانون حمایت از افشاگران فســاد را تصویب کرد اما این قانون آنطور 
که باید اجرا نشــد لذا قوه قضاییه و مجلس باید این موضوع را دنبال کنند.وی افزود: گاهی 
اوقات مبارزه با فســاد را سیاسی می کنیم به طوری که برای آن پروژه تعریف کرده و کشور 
را دچار مشــکل می کنند لذا آن هایی که می خواهند با فساد مبارزه کنند، خودشان فساد 
سیاسی نکنند. گاهی فساد اقتصادی درست می کنند تا آن را تبدیل به پروژه کرده که فساد 
سیاسی کنند.رییس مجلس گفت: این قانون بهترین روش برای مبارزه با  مفسدان اقتصادی 
اســت همچنین قانون تعارض منافع از فســاد پیشــگیری می کند.  وی در ادامه با اشاره به 
صحبت های رییس قوه قضاییه درباره طراحی دشــمن گفت: این اتفاقی نیست که روز بعد 
از آتش بس لبنان، دوباره داعش در ســوریه به حلب حمله می کند، اطلاعات و تحلیل ها و 
برآوردهای دقیق نشــان می دهد که این یک نقشــه مشخص و روشنی داشته که در آینده 
خواهیم دید.رییس مجلس با اشاره به جلسه مشترک مجلس و دولت گفت: کارآمد کردن و 
حل مشــکلات از موضوعات جدی  برای مقابله با جنگ ترکیبی و جنگ نرم است.قالیباف با 
اشــاره به موضوع مهاجرین اتباع بیگانه گفت: درباره این موضوع مهم قوه قضاییه و مجلس 
نقش دارند.با فیلترینگ به روش فعلی مخالفم وی با اشاره به بیانات رهبری مبنی بر حفظ 
امنیــت روانی جامعه در حوزه فضای مجازی گفت: حکمرانی در فضای مجازی یک موضوع 
واقعی اســت که در همه دنیا و کشــورها وجود دارد. البته در گفتگو با خبرنگاران روشــن 
گفتــم که با فیلترینگ به روش فعلی مخالفم اما حکمرانی در فضای مجازی واجب اســت 
که امنیت روانی جامعه و کســب و کار اقتصادی ما را بر هم زده و تربیت و اخلاق خانواده 
را دچار اشــکال کرده است. علاوه بر این دشــمن مثل ۱۴۰۱ از همین نقطه سوءاستفاده 
امنیتی می کند لذا باید قوه قضاییه و مجلس و دولت به موضوع توجه کنند. روزانه ۲۵ تا ۳۰ 
میلیون لیتر فرآورده از کشور قاچاق می شود رییس مجلس با یادآوری اصلاح قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز، گفت: روزانه ۲۵ تا ۳۰ میلیون لیتر فرآورده از کشور قاچاق می شود که 
باید تعیین تکلیف کنیم چون اموال بیت المال اســت. وی با اشاره به موضوع ایرانیان خارج 
از کشور گفت: هیچ وقت در رابطه با استفاده از ظرفیت آن ها تصمیم روشنی گرفته نشده 
اســت که در این باره طرح هایی اســت و باید سه قوه در این موضوع ورود کنند؛ این موارد 
در حوزه های انسجام اجتماعی و اقتصادی و امنیت سرمایه گذاری اهمیت داشته و منجر به 
منفعت کشــور و منفعت هر ایرانی در هر کجا می شود. برخی به دنبال دو قطبی سازی های 
کاذب در موضوع حجاب هستند رییس مجلس با اشاره به موضوع حجاب گفت: بدون شک 
حجاب یک موضوع شــرعی و قانونی  اســت و باید قوا و بخش های مختلف و دســتگاه های 
متفــاوت به آن توجــه کنند. اگر کسی بخواهد از این موضوع دو قطبی ســازی های کاذب 
درســت کند، خیر سیاسی و دینی کشور را نمی خواهند و  فقط می خواهند از این موضوع 
سوءاستفاده انجام داده و بروند حال اینکه حجاب موضوع شرعی و قانونی  است و احتیاج به 
درایت و خلاقیت دارد. وی افزود: حجاب موضوع اجتماعی، فرهنگی و هویتی است و هرگز 
اجازه ندهیم دشمن بر این بسترها اختلاف ایجاد کند. قالیباف همچنین با اشاره به موضوع 
ممنوع الخروجی ها به کشــور و حتی ورود به کشور گفت: اشخاصی در حوزه های اقتصادی، 
اجتماعی و مطبوعات کار می کنند که برای خروج از کشور و وضعیت پاسپورت خود نگران 
هســتند و برای ورود به کشور هم نگرانند که بعد چه می شــود؛ باید این وضعیت دقیق و 

درست و مشخص شود که این بخشی از امنیت روانی است که باید به آن توجه کنیم.

رئیس قوه قضائیه گفت: در مســئله عفاف و حجاب همه قوا و ارگان ها مسئول هستند. 
چیزی که امروز در خیابان ها می بینیم همه در قبال حل آن مســئول هســتیم و باید 
فکــری داشــته باشیم. قانونی که در این زمینه وضع شــده باید ابلاغ و اجرا شــود و 
اگر کاســتی هایی دارد باید اصلاح شود.به گزارش ایســنا، حجت الاسلام غلامحسین 
محسنی اژه ای، امروز دوشنبه در نشست مشترک مجلس و قوه قضائیه که به مناسبت 
روز مجلس برگزار شــد، با تبریک روز مجلس گفت: ســالروز شــهادت عالم وارسته و 
مبارز خســتگی ناپذیر آیت الله شهید مدرس را گرامی می داریم. شخصیت عالمی که در 
مقابل دیکتاتوری و اســتبداد داخلی و خارجی ایســتاد و خون او در این راه ایثار شد. 
امیدواریم بتوانیم دین خود را به این شــهدا ادا کنیم.وی ادامه داد: امروز هرچه فریاد 
داریم باید بر ســر آمریکا و باند جنایتکار رژیم صهیونیستی بکشیم. رژیم صهیونیستی 
بــا حمایت آمریکای جنایتکار و برخی دولت های غربی همچنان به جنایات خود ادامه 
می دهد.اژه ای تاکید کرد: دشمنان می خواهند اسلام و جمهوری اسلامی نباشد و امروز 
بسیاری از جنایات آنان به این خاطر اســت تــا جریان انقلاب اسلامی را متوقف کنند 
که به فضل الهی نخواهند توانست. وی ادامه داد: جریان دشمنی که نشسته و برای ما 
راهبرد دوســاله تعیین کرده، گفته است باید با صبر و حوصله بدون اعلام علنی برای 
فروپاشی جمهوری اسلامی ایران یک تیم قوی، آموزش دیده و مجهز درســت کنیم تا 
بروند و مردم را بر اثر احیاناً نارضایتی که وجود دارد، عصبانی کنند و بعد بر اساس این 
عصبانیت ها و بر اساس احیاناً نقطه ضعف هایی که وجود دارد مردم را در داخل تشویق 
کنند که علیه مســئولان خود بایستند. این جزو راهبردهای مسلم امروز دشمن است. 
امروز راهی جز همکاری، همراهی و همفکری برای شــناخت مســائل، برای تشخیص 
اولویت ها و برای پیدا کردن راه حل مناســب برای رفع هر مشــکل نداریم. همچنین 
چاره ای جز این نداریم که دســت به دســت هم بدیم، اهم و مهم کنیم و نقشــه های 
دشــمن از جمله تحریم های ظالمانه را خنثی کنیم.اژه ای یادآور شد: راهی نداریم جز 
اینکه به داشــته های داخل خودمان، به ظرفیت های داخلی، به اســتعدادهای داخلی، 
به نیروهای داخلی و به منابع خدادادی داخلی خودمان تکیه کنیم و با این داشــته ها 
مشکلات کشور و مسائل مردم را حل کنیم. امروز باید همه دست به دست هم بدهیم و 
با توفیق حضرت حق و با این مردم مجاهد و مسلمان و انقلابی و با توانایی های داخلی 
خودمان مشــکلاتمان را حل کنیم و این موضوع نیاز به همفکری بیشتر، وفاق بیشتر 
و همکاری با همدیگر دارد. امروز ما نمی توانیم و اجازه نداریم که با این مقدار فرصتی 
که در پیش داریم و با این همه دشمنی هایی که در مقابل ما وجود دارد، مسائل اصلی 
کشــور را زمین بگذاریم و به مســائل فرعی بپردازیم.رئیس قــوه قضاییه گفت: امروز 
یکی از مســائل مهم کشور مسئله اقتصاد اســت. امروز مسئله اقتصاد، مسئله معیشت 
و گرفتاری هــایی که برای بعضی از دهک های پایین مردم وجود دارد، مســئله  بسیار 
مهمی اســت. اینکه بخواهیم فقط مقصــر را معرفی کنیم و تقصیر را به گردن دیگری 
بیندازیم، مشــکل حل نمی شود. ما باید توان این را داشته باشیم که عدالت را در همه 
عرصه هــا و در همه زمینه ها ایجاد کنیم و ایــن بدون هماهنگی، همفکری و همراهی 
یکدیگر میسر نمی شود. امروز بسیاری از دهک های پایین و حقوق بگیران و کارمندان و 
کارگران معیشت سختی دارند.رئیس قوه قضائیه با اشاره به اینکه دولت، مجلس و قوه 

قضائیه مسئولیت بسیار سنگینی در  زمینه حل مشکلات معیشتی دارند، گفت: امروز 
ارزش های اسلام، ارزش های انقلاب و ارزش های دینی ما مورد تهاجم جدی دشــمن 
قرار گرفته اســت و به ارزش هایی که حضرت زهــرا )س(  به خاطر آن حرکت کرد و 
اباعبدالله الحسین )ع( خونش را در این راه فدا کرد، دست درازی می شود. امروز دغدغه 
شیطان بزرگ و باند آدمکش و نســل کش صهیونیســت این است که در ایران ناامنی 
ایجاد کند. این را با اطلاع عرض می کنم که دشــمنان به شدت مشغول هستند و شب 
و روز ندارند و جانفشانی می کنند. اگر احیاناً یک اقدامی از سوی آنان صورت می گیرد، 
ده هــا و صدها برابر آن را خنثی می کنیم و جلوگیری می کنیم. وی ادامه داد: ما برای 
شناسایی عوامل پنهان دشمن در داخل و برای خنثی کردن توطئه هایی که می خواهد 
امنیت ما را به هم بریزد، به کار بیشتر، توان بیشتر، همفکری بیشتر و سرمایه گذاری 
بیشــتر داریم. امروز شما می بینید اقدامات ضد امنیتی با گذشته متفاوت شده است و 
نمی شود همان مقدار اعتباری که برای مقابله با دشمنان و برای تامین امنیت قبلًا در 
نظر می گرفتیم، الان هم لحاظ کنیم. امروز به یک سلسله اعتبار در موضوعات دفاعی و 
برای دستگاه اطلاعاتی و امنیتی نیاز داریم. همچنین  در قانونگذاری در مسائل مختلف 
و در برخــورد با متخلفــان به شیوه های جدیدی نیازمندیم.رئیــس قوه قضائیه گفت: 
مجلس شــورای اسلامی بحمدالله در دوره های مختلف و مخصوصاً در دوره گذشــته و 
امروز در دوره دوازدهم امتحان خود را به خوبی پس داده است. مجلس شورای اسلامی 
ریل گذار اصلی برای مسائل کشور است. خدا را سپاس می گویم که مجلس به مسائل 
اســاسی و مهم کشور توجه دارد. امروز مجلس شورای اسلامی علاوه بر قانون گذاری، 

توجه دارد  که مســائل اساسی کشور چیست و راه حل های آن کدام است. اطلاع دارم 
که هیئت رئیسه مجلس، رئیس محترم و نمایندگان چقدر با معاونین رئیس جمهور و 
خود رئیس جمهور جلسه می گذارند.  ولی باز هم هنوز جای کار بیشتر وجود دارد.اژه 
ای گفت: باز هم لازم می دانم تشکر دیگری از مجلس داشته باشم. شما نمایندگان بعد 
از  شهادت رئیس جمهور محبوب، شهید رئیسی انتخابات را به خوبی و در امنیت کامل 
برگزار کردید. درحالی که دشــمن  می توانســت از این اتفاق بسیار سوء استفاده کند 
اما مجلس و خود دولت ســابق یعنی دولت سیزدهم و قوه قضاییه و همه دستگاه های 
مســئول تلاش کردند انتخابات را به نحو  احســن برگزار کنند. وی بیان کرد: مجلس 
برای تشــکیل دولت جدید یعنی دولت چهاردهم خیلی همت کرد که شاید به درستی 
دیده نشــد. نمایندگان در کمترین زمان ممکن به تمامی کابینه دولت چهاردهم رای 
بالا دادند. این یعنی توجه به مســائل مهم کشــور. این موضوع را دولت چهاردهم باید 
مغتنم بشمارد. مجلس هم چنین به کلیات لایحه  بودجه ای که امسال دولت چهاردهم 
ارائه داد، رای دادند.رئیس قوه قضاییه گفت: در مسائل مهم کشور مانند اقتصاد، تصدی 
گری دولت، اشــتغال و معیشــت دهک های پایین و مســائل فرهنگی مورد تهاجم 
دشــمن قرار داریم. در مســئله عفاف و حجاب همه قوا و ارگان ها مســئول هستند. 
چیزی که امروز در خیابان ها می بینیم همه در قبال حل آن مســئول هستیم و باید 
فکری داشته باشیم. قانونی که در این زمینه وضع شده باید ابلاغ و  اجرا شود و اگر 
کاستی هایی دارد باید اصلاح شــود. ما نمی گوییم این قانون وحی منزل است. باید 
مســئله امنیت و اجتماع را مهم بشماریم. اژه ای یادآور شد: یکی از مسائل مهمی که 
می تواند جلوی بسیاری از اختلافات را بگیرد، این است که همه باید قانونمدار باشیم 
و قانون باید فصل الخطاب باشــد. البته قانون باید دقیق نوشــته شود و قابلیت اجرا 
داشته باشد.  حتی کسانی که در مجلس ممکن است به قانونی رای ندهند وقتی آن 
قانون تصویب شد ملزم هستند تا به آن عمل کنند. اگر ما قانون را ملاک و معیار  در 
بسیاری از مسائل قرار بدهیم، خیلی از اختلافات پیش نمی آید.  اگر ما همه ملزم به 
قانون باشیم، قانون مسائل را ما حل می کند. هرجا هم خلاء قانونی داریم باید آن را 
رفــع کنیم. اما اگر به قانون بی احترامی کنیم، همان کسی که به قانون بی احترامی 
می کند، به ضرر خودش هم هســت. وی ادامه داد: تشکر می کنم از شما نمایندگان 
کــه از اعتبارات قوه قضاییه دفاع کردید. هر مقدار که اعتبارات قوه قضائیه را تقویت 
کنیم به نفع کشــور اســت. همچنین تفاهم نامه ای در دوره قبل میان مجلس و قوه 
قضائیه نوشــته شــده بود که الان این را تجدید کردند و حتی اگر لازم شد، اصلاح 
نیز خواهد شــد. اژه ای عنوان کرد: در خصوص تغییر کاربری ها در کشور و تخریب ها 
من هم در خدمت شــما هستم و با همکاری معاون اول قوه قضاییه، نایب رئیس اول 
مجلس و وزیر محترم دادگســتری این موضوعات را حل خواهیم کرد. وی گفت: در 
پرونده های کثیرالشــاکی از نماینده های مجلس کمک خواهیم گرفت. اژه ای گفت: 
دشمن تلاش می کند بین مجاهدان و مردم اختلاف ایجاد کند اما در نهایت پیروزی 
از آن جبهه حق خواهد بود. دشمنان تلاش می کنند از داخل کشور اقداماتی را برای 
تضعیف انقلاب انجام دهند و ارزش های ضد اسلامی را ترویج دهند. شــناخت نقشه 

های دشمن ضروری است.

وزیــر امور خارجه کشورمان در دیدار با بشار اسد، سردیس شهید سلیمانی را به 
وی هدیه داد. به گزارش خبرگزاری مهر، محمد حسین رنجبران مشاور وزیر امور 
خارجه در پستی در حساب کاربری خود در شبکه ایکس نوشت: »سید عباس 
عراقچی در دیدار با بشار اسد سردیس سردار شهید حاج قاسم سلیمانی را به او 
هدیه داد. این سردیس را مدیر بنیاد حاج قاسم، سرکار خانم زینب سلیمانی به وزیر 

امورخارجه تقدیم کرده بود تا به رئیس جمهور سوریه اهدا شود.«

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: مقامات رژیم صهیونیستی اذعان کردند که این تحولات به نفع رژیم و تضعیف کننده مقاومت است.به 
گزارش خبرنگار مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری اظهار داشت: امروز مصادف با روز قانون اساسی است. این روز 
نشانه تشکیل مردم سالاری دینی است. این روز را تبریک عرض می کنم.وی ادامه داد: هفته گذشته شرکت وزیر خارجه در پرتقال را داشتیم 
که در حاشیه آن با وزرای خارجه کشورهای مختلف و دبیر کل سازمان اسلامی دیدارهایی انجام شد.بقایی در ادامه افزود: امروز وزیرخارجه در 
ترکیه به سر می برند. روز گذشته نیز در سوریه حضور داشت.سخنگوی وزارت خارجه با اشاره به برگزاری اجلاس اکو در مشهد گفت: ریاست این 
اجلاس برعهده ایران است. امروز نشست کارشناسان برگزار می شود و روز سه شنبه وزیرخارجه سخنرانی خواهند کرد.وی با اشاره به جنایات 
در غزه گفت: تعداد خبرنگاران شهید به ۱۹۲ نفر رسیده است. با نزدیک شدن به فصل سرما، ادامه قحطی ها را شاهد هستیم. هدف از سفر به سوریه، انتقال پیام ایران در حمایت از سوریه و 
مقاومت در برابر تروریسم بودبقایی در مورد حوادث اخیر در سوریه و رایزنی عراقچی با مقامات سوریه و ترکیه افزود: در سوریه هدف از این سفر این بود که پیام روشن ایران مبنی بر حمایت 
از سوریه و مقاومت در برابر تروریسم به مقامات سوریه منتقل شود و آخرین ارزیابی ها را داشته باشیم. عراقچی ملاقات های مهمی را با مقامات سوری داشتند. در سطح دیپلماتیک وظیفه ما 
و کشورهای منطقه است که با خطر گسترش تروریسم برای بسیج جامعه بین المللی برای مقابله مؤثر با تروریسم اقدام کنند.وی گفت: در ترکیه نیز هدف همین است و این کشور همسایه 
مهم سوریه است. ترکیه در روند آستانه نقش کلیدی دارد و طی سال های گذشته نقش سازنده در مدیریت تنش در سوریه داشته است.سخنگوی وزارت خارجه در مورد چشم انداز مذاکرات 
هسته ای افزود: گفتگوهای ژنو محدود به بحث های هسته ای نبوده است. طیفی از دغدغه هایمان را مطرح کردیم. ادعاهای مربوط به اوکراین و مسائل مشابه مطرح شده است. در مورد مسائل 

هسته ای آماده تعامل طبق کنوانسیون های بین المللی هستیم.

اهدای سردیس شهید سلیمانی قائی: رژیم صهیونیستی از ناامنی در سوریه نفع می برد
به بشار اسد

نشست مشــترک مجلس و قوه قضائیه

قالیباف: با فیلترینگ به روش فعلی مخالفم

نشست مشــترک مجلس و قوه قضائیه

اژه ای: قانون عفاف و حجاب باید اجرا و کاستی هایش رفع شود
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گزیده خبرگزیده خبر در گفت وگو با کارشناس انرژی تشریح شد

اقدامات مثبت و هدفمند دولت در اصلاح یارانه سوخت هواپیما به نفع عموم مردم

محرابی کارشــناس انرژی با اشــاره به بودجه ســال ۱۴۰۴ و 
اصلاحــات یارانه انرژی گفت: با حذف تدریجی یارانه ســوخت 
هواپیمــا در کنــار آزاد کردن واردات بنزین ســوپر و تمرکز بر 
پرمصرف های گازی در بودجه ۱۴۰۴ به صورت هدفمند اصلاح 
یارانــه انــرژی انجام پذیرفته اســت و دولت قصــد دارد یارانه 
غیرضروری اعطایی به پرمصرف ها و مرفهان را به سمت مصارف 
ســرمایه ای و همچنین حمایتی از خانواده هــای نیازمند پیش 
ببرد. نادیا محرابی کارشناس انرژی در گفتگو با ایسنا در رابطه 
بــا اولین بخش حذف یارانه انــرژی در لایحه بودجه ۱۴۰۴ به 
صورت هدفمنــد گفت: دولت چهاردهم ابتــکار مهمی را برای 
اصلاح نظــام یارانه ای در کشــور در لایحه بودجه ۱۴۰۴ انجام 
داده اســت که از حذف یارانه سوخت هواپیما شروع شده است. 

این یارانــه از لحاظ زمانی باعث حذف بخــش مهمی از منابع 
عمومی بودجه شــده اســت که به نفع بخش کوچکی از جامعه 
اســت، در حالی که هیچ مزیت مســتقیمی برای اکثریت مردم 
کــه حتی در طول عمر خــود یک بار هم از هواپیما اســتفاده 
نمی کننــد، ارائه نمی دهد. وی ادامه داد: این اصلاحات به ویژه 
با توجه به شــرایط چالش های اقتصادی ایران، از جمله کسری 
بودجــه و نابرابری درآمد، حائز اهمیت اســت. یارانه ســوخت 
هواپیما نمونه بارز عدم تعــادل و تخصیص غیربهینه یارانه های 
انرژی در کشــور ما اســت، زیرا تنها درصد کمی از ایرانیان از 
ســفرهای هوایی اســتفاده می کنند و معمولًا نیز از گروه های 
پردرآمد هستند. تصمیم حذف ۱۰ هزار میلیارد تومان از یارانه 
ســوخت هواپیما در لایحه بودجه ۱۴۰۴ این کارشناس انرژی 
در رابطه با ضرورت این اصلاح یارانه ای گفت: تصمیم حذف ۱۰ 

هــزار میلیارد تومان از یارانه ســوخت هواپیما در لایحه بودجه 
۱۴۰۴ اولین گام در راهبردی گســترده تــر برای اصلاح نظام 
یارانه ای ایران اســت. دولت با افزایش قیمت ســوخت هواپیما 
از لیتری ۶۰۰ تومان به ۶۶۰۰ تومان، هدف خود را به ســمت 
کاهــش هزینه های غیرضروری و ایجاد فضای مالی برای برنامه 
هایی برده اســت که به طور مســتقیم به نفــع خانوارهای کم 
درآمد اســت. این تغییر سیاست نشــان دهنده تعهد گسترده 
تــر به عدالت اجتماعی و کارایی اقتصادی اســت و تضمین می 
کند که از منابع عمومی برای حمایت از کســانی که بیشــتر به 
آنها نیاز دارند اســتفاده می شــود. چند اقــدام اصلاحی دولت 
در لایحــه بودجه ۱۴۰۴ محرابی در ادامه با اشــاره به اقدامات 
صــورت گرفته در زمینه اصلاح هدفمنــد یارانه انرژی گفت: با 
حذف تدریجی یارانه سوخت هواپیما در کنار آزاد کردن واردات 

بنزین ســوپر و تمرکز بر پرمصرف های گازی در بودجه ۱۴۰۴ 
به صــورت هدفمند اصلاح یارانه انرژی انجام پذیرفته اســت و 
دولــت قصد دارد یارانــه غیرضروری اعطایی بــه پرمصرف ها و 
مرفهین را به سمت مصارف ســرمایه ای و همچنین حمایتی از 
خانواده های نیازمند پیش ببرد. یارانه ســوخت هواپیما عادلانه 
نیســت محرابی افزود: یــکی از اصلی تری دلایــل برای حذف 
یارانه ســوخت هواپیما، توزیع ناعادلانه مزایای آن است. تنها ۴ 
درصد از مردم از ســفر هوایی استفاده می کنند، یعنی اکثریت 
قریــب به اتفاق ایرانیان از یارانه بهــره نمی برند. علاوه بر این، 
ســفرهای هوایی عمدتاً توســط افراد ثروتمندتر استفاده می 
شــود که می توانند هزینه های بالاتری بــرای بلیط هواپیما 
را بپردازند و کشــش بازاری و قیمتی آن بــرای ثروتمندان 
وجــود دارد و حتی با افزایش قیمت به ســمت اســتفاده از 
هواپیما خواهنــد رفت. با اعطای یارانه به ســوخت هواپیما، 
دولــت عملًا از منابــعی در بودجه عمومی بــرای حمایت از 
هزینه های ســفر ثروتمندترین اقشار جامعه استفاده می کند 
که ایــن رویکرد غلط نابرابری قابل توجــهی ایجاد می کند، 
زیرا اکثریــت جمعیت، به ویژه خانوارهــای کم درآمد، هیچ 
ســودی از این یارانه نمی برند بنابراین حذف یارانه ســوخت 
هواپیمــا در لایحه بودجــه ۱۴۰۴ اقدام بسیــار خوبی بوده 
اســت حذف یارانه ســوخت هواپیما پیام قوی دولت درباره 
عدالت اجتماعی اســت وی در پایان گفــت: مهمترین پیامد 
اجتماعی این اصلاح در یارانه ســوخت هواپیما، پتانسیل آن 
برای کاهش نابرابری درآمد و بهبود معیشــت خانوارهای کم 
درآمد اســت. با هدایت منابع یارانه سوخت هواپیما به برنامه 
هایی که به طور مســتقیم به نفع اکثریت مردم است، دولت 
می تواند به برخی از علل ریشــه ای فقر و نابرابری اجتماعی 
رسیــدگی کند. ایــن اصلاحــات همچنین پیــامی قوی در 
مــورد تعهد دولت به عدالت اجتماعی می فرســتد و نیازهای 
بسیــاری را بر امتیازات معدود اولویــت می دهد. همچنین با 
کاهــش هزینه های غیرضروری، دولــت می تواند فضای مالی 
زیرســاخت ها،  نیز در  برای ســرمایه گذاری های ســازنده تر 
آموزش و مراقبت های بهداشــتی ایجاد کند. این رویکرد می 
تواند تأثیر چند برابری بر رشــد اقتصادی داشــته باشد، زیرا 
بهبود خدمات عمومی و زیرســاخت هــا می تواند بهره وری 
را افزایش داده و فرصت های جدیدی برای اشــتغال و ایجاد 

کند. ایجاد  درآمد 

جلوگیری از انتشار غبارگیر 
کوره های صنایع فولادی با محصول 

ایرانی

یکی از شــرکت های دانش بنیان موفق شد با تولید یاتاقان های غبارگیر کوره  شرکت های 
فولادســازی از انتشار غبار صنعت فولادســازی در فضای شهری جلوگیری کند. عباس 
مانیان، رئیس هیات مدیره این شرکت دانش بنیان در گفت وگو با ایسنا، در این باره اظهار 
کرد: ما تولید قطعات خط تولید فولاد را در دستور کار داریم و کلیه محصولاتی که در این 
شرکت به تولید می رسد، بر اساس سفارش فولاد مبارکه اصفهان است. وی با بیان اینکه 
کلیه محصولات تولیدی این شرکت تجاری سازی شده است، اظهار کرد: این محصولات 
دارای جنبه های زیست محیطی است که یکی از این محصولات یاتاقان های غبارگیر کوره 
اســت. نظارت بر غبارهای کوره های شرکت فولادســازی دائمی است و در صورتی که از 
آن تخطی شود، این شرکت جریمه های زیادی را متحمل خواهد شد؛ چرا که در صورت 
پخش شدن غبار کوره ها، شهر دچار آلودگی های محیط زیستی می شود. مانیان ادامه داد: 
از این رو غبارهای کوره نباید در هوا پخش شــود و همواره دو تا ســه تا از غبارگیرهای 
کوره تمام مدت باید روشــن باشد. رئیس هیات مدیره این شرکت با بیان اینکه تاکنون 
این یاتاقان ها در کشور امریکا تولید می شد، از بومی سازی این محصول در کشور خبر داد 
و یادآور شــد: با این اقدام می توانیم این محصول را با امکانات موجود در کشور به تولید 
برسانیم. وی وزن فلرهای این یاتاقان ها را ۴.۵ تن ذکر کرد و یادآور شد: سایز یاتاقان های 
تولید شده ۴ اینچ است و این ابزار از نوع هیدرودینامیکی به تولید رسیده است و به منظور 
غبارگیری کوره به کار می رود. مانیان با بیان اینکه ســایر یاتاقان هایی که در کشور تولید 
نمی شوند، در این شرکت به تولید می رسد، خاطر نشان کرد: این محصولات برای کاربرد 
در صنایع فولاد کشور تولید می شوند. بیشترین مشتریان ما شرکت فولاد مبارکه و فولاد 
خوزستان و ذوب آهن اصفهان است. عضو هیات مدیره این شرکت دانش بنیان با اشاره به 
مزیت های این محصول نسبت به نمونه های خارجی گفت: مهمترین مزیت این محصول، 

قیمت آن است؛ این محصول یک هفتم قیمت نمونه خارجی به تولید رسیده است.

۸۲ دستگاه ماینر در اهواز خاموش 
شد

ایسنا/خوزســتان مدیرعامــل شــرکت توزیع نیروی برق اهــواز از خاموشی ۱۵ 
مزرعــه رمز ارز دیجیتــال غیر مجاز در اهــواز خبر داد.محمد فــراتی در گفت 
و گــو با ایســنا اظهار کرد: طی تماس برخی شــهروندان مبنی بر بروز نوســان 
ولتــاژ برق در مناطق مختلف، با شناســایی محل و همکاری عوامل پلیس امنیت 
اقتصادی ۱۵ مزرعه کشــف و مشــکل نوسان برق برطرف شــد و در این زمینه 
۸۲ دســتگاه ماینر جمع آوری شــد.وی با بیان اینکه این تعداد دستگاه ماینر در 
مناطق پنجگانه شــرکت توزیع برق اهواز کشــف شده اســت، افزود: این تعداد 
دســتگاه ماینر غیرمجاز در مناطق آسیه آباد، شهرستان کارون، ملاثانی، پردیس، 
کوی مندلی و کروشات شناســایی و جمع آوری شده اند.مدیرعامل شرکت توزیع 
نیروی برق اهواز بــا بیان اینکه در برخی مناطق از برق های غیرمجاز اســتفاده 
می شــود، گفت: عمده مشــکلات برق در مناطق حاشیه شهر اهواز است. در این 
مناطق با معضل برق های غیرمجاز مواجه هســتیم که به دلیل اســتفاده از ماینر 
فشــار بسیار زیادی به شــبکه برق وارد می کند.فراتی یادآور شــد: شــهروندان 
می توانند برای اطلاع رســانی در خصوص ماینرهای غیرمجاز از طریق "اپلیکیشن 
برق من" ســامانه اینترنتی www.tavanir.org.ir/samaat بــرای معرفی اماکن 

کنند. اقدام  رمزارز  استخراج  غیرمجاز 

آمادگی مپنا برای احداث ۶۰۰۰ 
مگاوات نیروگاه جدید

معاون اقتصادی گروه مپنا گفت: با تسهیلاتی که برنامه ریزی و دریافت شده، بخش دوم پرداخت 
بدهی مپنا به سهام عدالت به مبلغ ۵۰۰ میلیارد ریال، طی چند روز آینده پرداخت خواهد شد.  به 
گزارش ایســنا، احمدرضا فراست، در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در بخش اول با تصویب هیئت 
مدیره مپنا با دریافت تسهیلات از بانک تجارت، مبلغ ۱۰۰۰ میلیارد ریال کارسازی شد، اظهار کرد: 
این قرار را گذاشــتیم که تا پایان ســال کلیه بدهی گروه مپنا به گروه سهام عدالت از بابت تقسیم 
سود را از مسیر پرداخت نقدی و افزایش سرمایه از محل تبدیل مطالبات، تسویه کنیم.وی با بیان 
اینکه با تسهیلاتی که برنامه ریزی و دریافت شده، بخش دوم پرداخت بدهی مپنا به سهام عدالت 
به مبلغ ۵۰۰ میلیارد ریال، طی چند روز آینده پرداخت خواهد شد، گفت: دو عرضه سهام در مپنا 
داریم، یکی شــرکت نیروگاه پرند است که صندوق پروژه بوده و تبدیل به شرکت سهامی شده، با 
توجه به تأمین مالی و خریداری یونیت ها، برآورد من این اســت که این عرضه زودتر انجام خواهد 
شد.به گفته معاون اقتصادی گروه مپنا بعد از آن، هیئت مدیره گروه مپنا مصمم است تا عرضه نماد 
و مپنا را بعد از جلسات ارزش گذاری که خواهد داشت، در اولین فرصت انجام شود.همچنین خلیل 
بهبهانی- مدیرعامل بخش برق گروه مپنا گفت:   برنامه ۶۰۰۰ مگاواتی ساخت نیروگاه توسط مپنا 
به وزارت نیرو تا پیک تابستان ۱۴۰۴ ارائه شده است. وی با اشاره به برنامه ارائه شده به وزارت نیرو، 
اظهــار کرد: این برنامه دو وجه دارد، یکی تکمیل و بهره برداری از واحدهای حرارتی و تجدیدپذیر 
اســت و دیگری، ارتقای توان عمــلی نیروگاه های موجود با اقداماتی نرم افزاری و ســخت افزاری و 
استفاده از کنتورهای هوشمند است.مدیرعامل بخش برق گروه مپنا با بیان اینکه پیش نیاز تحقق 
افزایش ۶۰۰۰ مگاواتی ظرفیت نیروگاهی، تأمین مالی است، گفت: برنامه ای برای تأمین مالی این 
طرح ها از محل مطالبات انباشته و همینطور از محل ظرفیت هایی که در سیستم وجود دارد، دیده 
شــده است.بهبهانی تاکید کرد: طرحی را آماده داریم که بخشی از نیروگاه هایی که متعلق به مپنا 
است را در یک بسته و بخشی از نیروگاه های غیردولتی را در بسته دوم، آماده کردیم که برای تبدیل 
واحدهای سیکل ســاده به سیکل ترکیبی مجموعا به ظرفیت ۴۰۰۰ مگاوات به عنوان هدف گذاری 
آینده پیشــنهاد دهیم.به گفته وی تبدیل واحدهای سیکل ساده به سیکل ترکیبی، ضمن افزایش 

تولید برق بدون مصرف سوخت بیشتر، افزایش راندمان نیروگاه ها را نیز به دنبال خواهد داشت.

مدیرعامل شرکت نیروگاه سیکل ترکیبی پرند مپنا گفت: ظرفیت نامی نیروگاه های 
کشــور به ۹۲ هزار و ۳۵۱ مگاوات رسیده اســت و باید گفت کــه روند ناترازی در 
کشــور از سال ۱۳۹۲ شــدت گرفته به طوری که در سال ۱۴۰۲ پیک بار ۱۲۴۰۰ 
مگاوات بوده است و پیش بینی می شود در سال های آتی میزان ناترازی افزایش یابد. 
به گزارش ایسنا، میثم نصر با بیان اینکه با بیان اینکه در ۱۶ مرداد ماه رقم ناترازی 
به ۱۶ هزار مگاوات رسید، گفت: این میزان ناترازی به دلیل وجود اشکال در عرضه 
و هم تقاضا اســت، در سمت عرضه توسعه و سرمایه گذاری ناکافی بوده و در سمت 
تقاضا نیز بهینه ســازی مصرف معطل مانده اســت. او با بیان اینکه قیمت دستوری 
و عــدم اصلاح تعرفــه چالش هــایی را در هر دو بخش عرضه و تقاضــا ایجاد کرده 
اســت، گفت: اصلاح تعرفه علاوه بر اینکه انگیزه سرمایه گذاری خواهد بود، اصلاح 
الگوی مصرف را نیز در پی خواهد داشــت. نصر افزود: اصلاح تعرفه برای مشترکان 
پرمصرف و برخی صنایع آغاز شــده و  پیش بینی می شــود که ادامه داشــته باشد. 
مدیرعامل شــرکت نیروگاه سیکل ترکیبی پرند مپنا با اشــاره به سهم نیروگاه های 
مپنا در تولید برق، گفت: این نیروگاه ها هفت درصد در تولید برق کشور نقش دارند 
از ایــن میزان ۶۲۲۶ مگاوات نیروگاه حرارتی، ۱۵۷ مــگاوات نیروگاه تجدیدپذیر و 
۱۲۵ مگاوات نیروگاه مقیاس کوچک اســت که به ترتیــب، ۱۲، ۸ و ۴.۷ درصد از 
کل ظرفیت نیروگاهی کشور را شــامل می شود. او با بیان اینکه علی رغم سهم ۷.۳ 
درصدی شرکت گروه ایرانیان مپنا از ظرفیت شبکه برق کشور این نیروگاه ها حدود 
۱۰.۸ درصد از تولید برق کشــور را به خود اختصــاص داده اند، گفت: برای نیروگاه 
سیکل ترکیبی پرند نیز علی رغم ســهم ۱.۶ درصدی از ظرفیت شــبکه برق، سهم 
تولید برق نیروگاه سیکل پرند از تولید برق کشور حدود ۲.۵ درصد بوده است. او با 
بیان اینکه دلیل این امر آمادگی تولید و راندمان مناسب واحدها و در نتیجه ضریب 
بهره بــرداری بالاتر نیروگاه های این بخش اســت، تاکید کرد: از ویژگی های نیروگاه 

پرند می توان بــه اولین نیروگاه سیکل ترکیبی تحت قــرارداد بیع متقابل، اولین 
نیروگاه واگذار شــده به بخش خصوصی از محــل رد دیون دولت و اولین نیروگاه 
با قرارداد فروش برق در بازار برق اشــاره کرد مدیرعامل شــرکت نیروگاه سیکل 
ترکیبی پرند مپنا دربره برنامه های توسعه ای شرکت، هم توضیح داد: عرضه سهام 
در شــرکت فرابورس ایران، بــه بهره برداری از مولد مقیــاس کوچک ۲۵ مگاوات 
پردیس، تکمیل، احداث و بهره برداری از مولد مقیاس کوچک ۲۵ مگاوات بهشــهر 
و اقدام جهت تهاتر مالیات شــرکت از محل مطالبات از شــرکت مدیریت شــبکه 
برق ایران جزو برنامه های تعریف شــده اســت. مدیرعامل شرکت نیروگاه سیکل 
ترکیبی پرند مپنا در خصوص مطالبات این نیروگاه گفت: نیروگاه پرند از مدیریت 
شــبکه بالغ بر ۱۲ هزار و ۳۵۲ میلیــراد و ۹۲۷ میلیون ریال طلب دارد؛ مطالبات 
از مپنا صفر شــده و ســایر مطالبات شــرکت نیز بالغ بر ۴ هزار و ۲۸۹ میلیارد و 
۸۲۲ میلیون ریال است. وی با بیان اینکه طبق مصوبه هیئت وزیران در آیین نامه 
اجرایی تبصره ۸ قانون بودجه امسال، از تاریخ ۲۰ آبان ماه نیروگاه هایی که تمامی 
برق خود را به شــبکه سراســری برق تحویل می دهند مکلفند که به ازای هر لیتر 
فــرآورده  نفتی و هــر مترمکعب گاز طبیعی تحویلی مبلــغ ۱۸۰ تومان به صورت 
نقدی به حســاب شرکت توانیر و یا شرکت مادرتخصصی تولید برق حرارتی واریز 
کنند، گفت: از این رقم، ۱۵۰ تومان بابت سوخت مصرفی در اختیار شرکت تولید 
بــرق حرارتی قرار می گیرد تــا صرفا برای بازپرداخت تعهــدات وزارت نیرو بابت 
نیروگاه های سیکل ترکیبی هزینه شــود که ایــن بند قانونی می تواند برای تبدیل 
نیروگاه های سیکل ســاده به سیکل ترکیب و بازپرداخت سرمایه گذاری ها در این 
بخش، بسیار موثر باشــد. به کفته وی عرضه سهام شرکت نیروگاه سیکل ترکیبی 
پرند مپنا در بازار فرابورس در دســتور کار قرار گرفته و در آینده ای نزدیک، سهام 

این نیروگاه عرضه خواهد شد.

لایحه موافقتنامه تجارت آزاد ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا با اجماع آرا در کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی مصوب 
شــده و در انتظار تصویب نهایی در صحن مجلس اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، سیدمحمدصــادق قنادزاده، معاون ارتقای 
کسب وکارهای بین المللی سازمان توسعه تجارت گفت: ۲۰ توافقنامه تجارت ترجیحی و آزاد با کشورهای مختلف داریم، که اولین 
موافقتنامه امضای توافقنامه تجارت آزاد چندجانبه کشورمان مربوط به اعضای اتحادیه اقتصادی اوراسیاست. این موافقتنامه دی 
ماه سال گذشته به امضا وزرای صنعت کشورمان و پنج کشور عضو این اتحادیه رسید. ساز و کار اجرایی این موافقتنامه بدین گونه 
است که دو ماه بعد از تصویب این قانون در مجالس اعضا برای ابلاغ و اجرایی شدن به دستگاه های تخصصی در ساختار سیاسی 
کشورها ارجاع می شود.قنادزاده افزود: لایحه موافقتنامه تجارت آزاد ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا با اجماع آرا در کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی مصوب شده 
و در انتظار تصویب نهایی در صحن مجلس است. معاون ارتقای کسب وکارهای بین المللی سازمان توسعه تجارت خاطر نشان کرد: ۴ کشور اتحادیه اقتصادی اوراسیا، روسیه، 

ارمنستان، قرقیزستان و بلاروس نیز قانون این موافقتنامه را در مجالس خود مصوب کرده اند و قزاقستان هم در فرایند تصویب این قانون است.

قیمت آب آشامیدنی در ترکیه، بیش از ۱۰۰ درصد در سال ۲۰۲۳ افزایش یافت و انتقاد از دستکاری بازار توسط برندهای آب خارجی 
را برانگیخت.به گزارش ایســنا، احمد توران آکایا، رئیس انجمن فروشــندگان آب و آشامیدنی استانبول، اظهار کرد: برندهای خارجی، 
مقررات قیمت گذاری داخلی را نادیده گرفته و قیمت خودشان را تعیین می کنند. کسانی که آب را از منابع استانبول می فروشند، تعرفه 
را رعایت می کنند، در حالی که آنهایی که آب را از مناطقی مانند بورسا و ساکاریا می آورند، چنین نیستند.با وجود اینکه افزایش قابل 
توجهی در قیمت سوخت، آب یا نرخ مبادلات ارزی وجود نداشته، قیمت آب در شش ماه گذشته، دو بار افزایش یافته است. در بعضی 
از مناطق اســتانبول، قیمت ظرف آب ۱۹ لیتری، به ۱۴۰ لیر )چهار دلار( رسیده و میانگین قیمت آب، بین ۱۰۰ تا ۱۲۰ لیر )۲.۸ تا 

۳.۲ دلار( بوده است.مهمت بولنت دنیز، رئیس فدراسیون اتحادیه مصرف کنندگان، افزایش قیمت ها را غیرقابل قبول توصیف کرد و گفت: هزینه های عملیاتی افزایش نداشته تا 
چنین افزایش هایی را توجیه کند. تحقیقات کامل برای درک علت این افزایش قیمت ها ضروری است.هم آکایا و هم دنیز از وزارت بازرگانی خواسته اند تا علیه دستکاری قیمت ها 
اقدام کند. رئیس انجمن فروشندگان آب و آشامیدنی استانبول گفت: برندهای خارجی اغلب برای دور زدن تعرفه های اجباری، توزیع کنندگان خود را به جای اتاق های صنفی، 
در اتاق بازرگانی ثبت می کنند. وی افزود: ما این موضوع را به وزارتخانه ابلاغ کردیم و انتظار داریم به زودی بازرسی ها آغاز شود دنیز نیز بر لزوم نظارت دقیق تر تاکید کرد و گفت: 

اگر این افزایش قیمت ها غیرقابل توجیه باشد، باید طبق قانون مجازات هایی اعمال شود.

توافقنامه تجارت آزاد با ایران در مجالس ۴ کشور اوراسیا 
تصویب شد

آب آشامیدنی در ترکیه بیش از ۱۰۰ درصد گران شد

ناترازی برق از سال ۱۳۹۲ شدت گرفت
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در تابش خیره کننده خورشید، تعداد نامعلومی از سیارک های نزدیک 
به زمین در مدارهای ناپیدا حرکت می کنند و بقیه آنها دیده نمی شوند 
اما شاید نسل جدیدی از تلسکوپ های فروسرخ بتوانند بهترین دفاع 
ما در برابر فاجعه احتمالی باشــند.به گزارش ایســنا و به نقل از لایو 
ســاینس، صبح روز ۱۵ فوریه ۲۰۱۳، یک شهاب سنگ به اندازه یک 
نیمه تریلر از جهت طلوع خورشــید به صورت یک توپ آتشین بر فراز 
شهر چلیابینسک روسیه منفجر شد. این شهاب سنگ که از خورشید 
هم درخشان تر بود، با ۳۰ برابر انرژی بمبی که هیروشیما را ویران کرد، 
در ۲۲ کیلومتری بالای سطح زمین منفجر شد. این انفجار به شکسته 
شــدن شیشه های بیش از ۷۰۰۰ ساختمان، کور شدن موقت عابران، 
ســوختگی فوری با اشعه فرابنفش و مجروح شدن بیش از ۱۶۰۰ نفر 
منجر شــد اما مرگ و میر در پی نداشت.گفته می شود شهاب سنگ 
چلیابینسک، بزرگترین جرم فضایی طبیعی محسوب می شود که در 
بیش از ۱۰۰ سال گذشته وارد جو زمین شده است. با وجود این، هیچ 
رصدخانه ای روی زمین آن را مشــاهده نکرد. شهاب سنگ با رسیدن 
به زمین از جهت خورشــید، در بزرگترین نقطه کور ما پنهان ماند تا 
اینکه دیگر برای دیدن آن خیلی دیر شده بود.نکته مثبت این است که 
 )ESA(»رویدادهایی از این دست متداول نیستند. »آژانس فضایی اروپا
تخمین می زند سنگ هایی به اندازه شهاب سنگ چلیابینسک - تقریبا 
۲۰ متر عرض - هر ۵۰ تا ۱۰۰ سال یک بار به جو زمین نفوذ می کنند. 
سیارک های بزرگتر دفعات کمتری برخورد می کنند. ستاره شناسان تا 
به امروز، از مدار بیش از ۳۳ هزار سیارک نزدیک به زمین نقشه برداری 
کرده اند و دریافته اند که هیچ کدام خطر برخورد با سیاره ما را حداقل 
برای قرن آینده ندارند.اما به گفته کارشناسان، نمی توان خطر سیارک 
غیر قابل دیدن را محاسبه کرد و در مورد هزاران نمونه از آنها چیزی 
گفته نشده اســت؛ از جمله برخی از آنها که آن قدر بزرگ هستند تا 
بتوانند شهرها را از بین ببرند، رویدادهای انقراض انبوه را ایجاد کنند و 
به حرکت کردن در مسیرهای نامعلومی پیرامون ستاره ما بپردازند. این 
واقعیت تلخ ستاره شناسان را هم در مورد عواقب احتمالی نگران کرده و 
هم انگیزه پیدا کردن هر چه بیشتر سیارک های پنهان منظومه شمسی 
را به وجود آورده اســت. هنگامی که ستاره شناسان در مورد آنها آگاه 
شوند، می توانند سیارک های مرگبار را تحت نظر بگیرند و در صورت 
نیاز آنها را منحرف کنند یا اگر همه برنامه ها شکست بخورد، می توانند 
به مردم هشــدار دهند که برای جلوگیری از تلفات گسترده جابه جا 
شــوند.»ایمی ماینزر«)Amy Mainzer( استاد علوم سیاره ای »دانشگاه 
آریزونا« و پژوهشــگر ارشد دو مأموریت شکار سیارک های ناسا گفت: 
مشکل سازترین جرم، جرمی است که از آن اطلاعی ندارید. اگر بدانیم 
چه چیزی وجود دارد، می توانیم خطر واقعی را بهتر تخمین بزنیم.قاتل 
شهر خورشید هر لحظه سیارک های بی شماری را از دید پنهان می کند 
که »سیارک های آپولو«)Apollo asteroids( در حال چرخش را نیز در بر 
دارد. سیارک های آپولو، اجرام نزدیک به زمین هستند که بیشتر وقت 
خود را فراتر از مدار زمین می گذرانند اما گهگاه از مسیر سیاره ما عبور 
می کنند تا به خورشید نزدیک تر شوند. همچنین سیارک های بی شمار 
 Aten(»مذکور، گروه مرموزی از ســیارک ها به نام »سیارک های آتن
asteroids( را نیز شامل می شوند که تقریبا به طور کامل به دور زمین 
می چرخند. »اســکات شــپرد«) Scott Sheppard( پژوهشگر »مؤسسه 
علمی کارنگی« گفت: ســیارک های آتن، خطرناک ترین ســیارک ها 
هستند زیرا در دورترین نقطه از مدار زمین عبور می کنند. آمدن آنها 
دیده نمی شود زیرا هرگز در تاریکی آسمان شب نیستند.ماینزر گفت: 
مانند همه سیارک ها، بیشتر این سنگ های فضایی پنهان احتمالا به 
اندازه ای کوچک هســتند که به طور کامل در جو زمین بســوزند اما 
تخمین زده می شود که سیارک های کشف نشده زیادی نیز با قطر بیش 
از ۱۴۰ متر وجود داشته باشند. آنها به اندازه ای بزرگ هستند که از فرو 
رفتن در جو جان سالم به در ببرند و در اثر برخورد، آسیب های محلی 
فاجعه باری را ایجاد کنند.گاهی اوقات به سیارک هایی با این پتانسیل 
مخرب، لقب »قاتل شهر« داده می شود. ماینزر ادامه داد: ما معتقدیم 
کــه تقریبا ۴۰ درصد از این ســیارک ها را در یک منطقه ۱۴۰ متری 
پیدا کرده ایم.براســاس برآوردهای ناسا، حدود ۱۴ هزار سیارک برای 
یافتن باقی مانده است.ممکن است اجرام بسیار بزرگتری نیز در تابش 
خیره کننده خورشــید منتظر ما باشند. شپرد گفت: اگرچه این بسیار 
نادر است اما تعداد انگشت شماری از سیارک های موسوم به قاتل سیاره 
کــه بیش از یک کیلومتر قطر دارند و می توانند یک انقراض جهانی را 

ایجاد کنند، ممکن است در تابش نور خورشید در کمین باشند.

خورشید نمی گذارد 
سیارک های قاتل را ببینیم!

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

دری به معرفت!

خودرو وارداتی ایران خودرو به صورت رسمی رونمایی شد

شرکت ایران خودرو در مراسمی خودروی وارداتی خود به نام  شاین مکس)shine max( را در دو نسخه بنزینی و هیبریدی معرفی 
و رونمایی کرد.به گزارش عصر ایران، کامران خسروانی مدیرعامل ایساکو کیش، در مراسم معرفی و رونمایی خودرو شاین مکس 
که با حضور گزینشی برخی از خبرنگاران برگزار شد با بیان اینکه ماموریت واردات خودروهاي ایران خودرو به ایساکو کیش محول 
شده است خاطر نشان کرد: خودرو shinemax از شرکت دانگ فنگ چین انتخاب شده است و دو کلاس هیبریدی و بنزینی عرضه 
می شود. سدان وارداتی ایران خودرو در نسخه بنزینی به موتور ۱.۵ لیتری توربو با فناوری پاشش مستقیم سوخت )TGDi( مجهز 
اســت که این موتور  توان تولید قدرت ۱۹۰ اســب بخار و گشتاور ۳۰۰ نیوتن متر را دارد. قدرت از طریق جعبه دنده ۷ سرعته 

دوکلاچه ترَ به چرخ های جلو می رسد.

!NBA درگیری های شدید در
در جریان دیدارهای بامداد امروز لیگ بسکتبال NBA، در دو بازی درگیری های شدیدی رخ داد. به گزارش ایسنا، لیگ بسکتبال NBA در حالی بامداد 
امروز )چهارشنبه - ۲۴ آبان ۱۴۰۲( با برگزاری ۱۰ دیدار پیگیری شد که بامداد )به وقت ایران( پر حادثه و خشنی را در بازی های مختلف تجربه کرد. 
در تقابل امروز تیم های مینه سوتا تیمبرولوز و گلدن استیت وریرز صحنه هایی به ثبت رسید که تعجب بسیاری از هواداران این لیگ را به همراه داشت؛ 
چرا که رخ دادن درگیری در دقایق ابتدایی یک بازی آن هم در همان دقیقه دوم کوارتر نخست، در نوع خود جالب بود.این درگیری شدید از آنجایی 
شروع شد که پس از بلاک شدن توپ روی سبد گلدن استیت، بازیکنان این تیم در حال طرح ریزی یک ضد حمله به سمت سبد مینه سوتا بودند که 

»مک دنیلز«، بازیکن مینه سوتا به صورت عجیب لباس »کلی تامپسون« بازیکن گلدن سایت را کشید تا دلیل شروع درگیری باشد.

پیشنهاد

چهره روز

هرگز رهایم مکن
 Never Let کتاب هرگــز رهایم مکن با عنوان اصلــی
Me Go اثر کازوئو ایشــی گورو است که در سال ۲۰۰۵ 
منتشر شد و سبک آن را علمی – تخیلی می دانند اما 
عشق نیز در این رمان جایگاه ویژه ای دارد. نویسنده ای 
کــه در ناکازاکی – ژاپــن – به دنیا آمــد اما وقتی ۵ 
ســاله بود خانواده اش به انگلســتان مهاجرت کردند. 
کتاب های ایشی گورو شباهتی به ادبیات ژاپن ندارد و او 
رمان هایش را به زبان انگلیسی چاپ می کند. خودش 
هم اعتراف می کند که آشنایی چندانی با ادبیات ژاپن 
ندارد. رمان هرگز رهایم مکن با داستان عجیبش کتابی 
درباره پناه بردن به عشق و تا حدودی پناه بردن به هنر 
است. داســتانی که از روی آن در سال ۲۰۱۰ فیلمی 
ساخته شــده اســت. در این فیلم اندرو گارفیلد هم 
نقش آفرینی می کند و می توان گفت از جمله فیلم های 
خوبی ست که از روی کتاب ها ساخته شده است. این رمان نامزد جایزه بوکر در سال ۲۰۰۵ شد و در 
همین سال توانست از سوی مجله تایم به عنوان بهترین رمان سال انتخاب شود. همچنین در سال 
۲۰۱۷ کازوئو ایشی گورو توانست موفق به دریافت جایزه نوبل شود. موسسه نوبل در وصف کارهای 
ایشی گورو می نویسد: »کسی که در رمان هایش با بار عاطفی زیاد، پرتگاهی را زیر احساس غیر واقعی 
ما در رابطه با کنش هایی با دنیای خارج کشف کرده است.« داستان این رمان – در اواخر دهه ۱۹۹۰ 
در انگلستان – از زبان »کتی اچ« روایت می شود و درباره دانش آموزانی است که با یک هدف خاص 
در مدرسه ای خاص به نام »هیلشم« بزرگ می شوند. کتی که رمان را روایت می کند اکنون ۱۱ سال 
است به عنوان پرستار خدمت می کند و این امتیاز بزرگ را دارد که بیمارانش را خودش انتخاب کند. 
در جریان همین انتخاب بیمار به دو دوست قدیمی خود یعنی »روت« و »تام« می رسد. بچه هایی که 
با آن ها در هیلشم بزرگ شده بود. روت دوست صمیمی کتی است و تام پسری با رفتارهای عجیب 
بود. تام همیشه مورد اذیت قرار می گرفت اما به مرور زمان رابطه ای نزدیک با کتی و روت پیدا می کند 

در حدی که روابط این سه نفر بسیار پیچیده می شود.

تام هوپر
با توجه بــه آخرین فیلم هوپر به نام گربه ها )Cats( در 
سال ۲۰۱۹ که در هیچ زمینه ای نتوانست نظر منتقدان 
یا مخاطبــان را جذب کند، دفاع کــردن از او در این 
لیست تبدیل به کار سختی می شود، اما اگر کارنامه ی 
او را از ابتــدا و از آن جایی که با کارهای تلویزیونی در 
بریتانیــا آن را آغاز کرد، مرور کنیــم، درمی یابیم که 
او را می توان بــه عنوان یکــی از کارگردان های قابل 
احترام قرن بیست ویکم قبول کرد. یکی از ویژگی های 
کارنامه ی هوپر نماهای نزدیک او اســت و اگرچه این 
نماها در کارهای او به درخشــانی نماهای نزدیک بری 
جنکینز و مایکل مان نیستند، اما بااین حال او نماهای 
نزدیــک خود را با ظرافت و نگاهی دقیق به کار می برد 
و درام های دوره ای اش را با روشــی مخصوص به خود 
روایت می کند. تولد: ۱ ژانویه ۱۹۷۲ )۱۱ دی ۱۳۵۰( 
سن: ۴۹ سال ملیت: انگلستان بهترین فیلم: ســخنرانی پادشاه )The King’s Speech( پنج فیلم از 
هوپر که پیشنهاد می شود، ببینید: ســخنرانی پادشاه دختر دانمارکی ) The Danish Girl( بینوایان 
)Les Misérables( یونایتــد لعنتی )The Damned United( لنگفورد )Longford( تام هاپر انگلیســی 
الاصل راه طولانی در حرفه بازیگری خود پیموده است. تام هاپر که دانشجوی سابق کالج رز بروفورد 
بود و در آنجا بازیگری خوانده بود، به دلیل مشارکت در هر دو فیلم و در برخی از سریال های درام 
بســیار محبوب تلویزیونی از جمله مرلین )۲۰۰8( در نقش شــوالیه مرد قدرتمند سر پرسیوال، و 
پس از آن بازی به یاد ماندنی، به طور گسترده ای شناخته شده است. )تقریباً به عنوان تصویری از 
فیلم »ثور« مارول کامیک با بازی کریس همسورث ظاهر می شود( در فیلم قرون وسطایی »مردان 
 Barbarians Rising شمالی: حماسه وایکینگ« )۲۰۱۴(. سپس هاپر به یک مینی سریال دو قسمتی
)۲۰۱۶( در نقش سرباز رومی آرمینیوس پیوست، قبل از اینکه با سریال درام Starz بادبان های سیاه 
)۲۰۱۴( قرارداد ببندد. ســریال درام فانتزی قرون وسطایی بازی تاج و تخت )HBO )۲۰۱۱ بدون 
از دست دادن هیچ تقاضایی برای حضور عضلانی ۶'۵ او، او را برای فصل هفتم خود برای به تصویر 

کشیدن دیکن تارلی، شکارچی شمشیرباز، استخدام کرد.

فرهنگ

تهران- ایرنا- ســازمان »ناظر حقوق بشری اروپا_
مدیترانه« )ناظر یورو_مد( اعلام کرد اسرائیل برای 
ســخت تر کردن شــرایط زندگی غیرنظامیان نوار 
غزه، آنچه را که فقط »جنگ گرســنگی« می توان 
نامید، علیه ســاکنان این باریکه شــدت بخشیده 
است.بر اســاس گزارش این سازمان حقوق بشری، 
جنگ گرسنگی به راه انداخته شده توسط اسرائیل، 
به سطوح بسیار خطرناکی رســیده به گونه ای که 
انتقال مواد غذایی به شــمال نوار غزه را قطع کرده 
و کارخانه ها، نانوایی ها، فروشــگاه های مواد غذایی، 
تانکرها و مراکز تامیــن آب را بمباران و نابود کرده 
است.اســرائیل در روزهای اخیر حملات خود را بر 
هــدف قرار دادن ژنراتورهای برق و واحدهای خورشــیدی تولید انرژی متمرکز کرده اســت؛ 
آن هــم در حالی که واحدهای تجاری و رســتوران ها برای حفظ حداقلی فعالیت خود به این 
تاسیسات وابسته اند. براساس اعلام ناظر حقوق بشری اروپا_ مدیترانه، اسرائیل همچنین مناطق 
کشــاورزی شرق غزه، انبارهای آرد، قایق های ماهیگیران و مقرهای سازمان های امدادرسان از 
جمله نهادهای وابسته به آژانس امدادرسانی و کاریابی برای آوارگان فلسطینی )آنروا( را هدف 
قرار داده است.این ســازمان حقوق بشری هشدار داد، اگر جامعه جهانی به سرعت وارد عمل 
نشود به زودی موج انفجاری مرگ کودکان در غزه رخ خواهد داد. البته این در حالی است که 
در روزهای اخیر شــمار کودکانی که به دلیل سوء تغذیه حاد به مراقبت های پزشکی نیاز پیدا 

کرده اند، افزایش شدیدی داشته است.

»جنگ گرسنگی«، رویکرد اسرائیل 
علیه غیرنظامیان غزه
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طبق نظرسنجی انجام شده از کارشناسان بسکتبال، نیکولا یوکیچ به عنوان بهترین بازیکن لیگ NBA انتخاب شد.به گزارش ایسنا، ESPN با برگزاری یک 
نظرسنجی که در آن ۱8 کارشناس نیز آرای خود را اعلام کردند، به معرفی بهترین بازیکن لیگ NBA پرداخت که در همین راستا، نیکولا یوکیچ فوق ستاره 
و سنتر تیم دنور ناگتس، عنوان بهترین بازیکن را به دست آورد.سنتر تیم ملی صربستان و دنور ناگتس بیشترین رای را در این نظرسنجی کسب کرد. لوکا 
دانچیچ فوق ستاره تیم ملی اسلوونی و تیم دالاس موریکس هم رتبه دوم این نظرسنجی را کسب کرد. آنتونی ادواردز پوینت گارد تیم مینه سوتا تیمبرولوز 

هم که به تازگی مدال طلای المپیک ۲۰۲۴ پاریس را به همراه تیم ملی آمریکا کسب کرده، در رتبه سوم این نظرسنجی قرار گرفت.

بهترین بازیکن NBA انتخاب شد

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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بزرگترین شگفتی تاریخ کشتی چگونه رقم خورد؟
ورزش  و  کشتی  دنیای  در  دهد  می  نشان  اسلی  برندان  مقابل  سیدنی  المپیک  در  کبیر  سایتی یف  بوایسار  شکست  داستان 
المپیک  در  تاریخ کشتی  در  بزرگ  دو شگفتی  است.  باورش سخت  هم  هنوز  ایسنا،   گزارش  به  است.  و شدنی  ممکن  نشدنی،  هر 
۲۰۰۰ سیدنی رقم خورد. رولان گاردنر، الکساندر کارلین را شکست داد و براندون اسلی برابر بوایسار سایتی یف پیروز شد. کارلین 
را  گاردنر  جهانی  مسابقات  در  ها  بازی  از  قبل  سال  چند  و  داشت  متوالی  برد   ۹۰۰ حدود  و  بود  نخورده  شکست   ۱۹۸۷ سال  از 
به  منحصر  پدیده ای  بود؛  خود  زمان  کشتی گیر  فنی ترین  و  بود  نخورده  شکست   ۱۹۹۴ سال  از  نیز  سایتی یف  بود.  داده  شکست 
تکنیک  با  و  بگیرد  را  کارلین  قدرت  جلوی  کسی  اینکه  تصور  داشت.  قرار  اوج  دوران  در  که  بی نظیر  دست وپای  حرکات  با  فرد 
قهرمان  و  دادند  شکست  را  بزرگ  کشتی گیر  دو  هر  و  شدند  آن  انجام  به  موفق  ها  آمریکایی  اما  بود،  بیاید سخت  کنار  سایتی یف 
های  بازی  از  قبل  درست  که  دهیم  ربط  کلینچ  احمقانه  قانون  یا  شانس  به  بخواهیم  را  گاردنر  پیروزی  اگر  شدند.   المپیک 
داد و حدیث شکست  بی حرف  کاملا  را  سایتی یف  انکار،  غیرقابل  قدرت  و  تکنیک  با  اسلی  کرد  اعتراف  باید  شد،  معرفی  المپیک 

ورزشی


